
 

 

 

 

 

 

 
Deltagere: 

• Inger Lauridsen - Sydvestjysk Landboforening 

• Hanne Voetmann – Friluftsrådet 

• Laurids Bjerre – Danmarks Jægerforbund 

• Jan Porsgaard – Varde Sportsfiskerforening 

• Merete Vigen Hansen – Danmarks Naturfredningsforening 

• Per Mikkelsen – Familielandbruget Sydvest 

• Karin Gustausen – Dansk Ornitologisk Forening 

• Morten Vinding – Naturvejlederforeningen Danmark 

• Lasse Frøkjær – NaturKulturVarde 

• Lene Frandsen – Vardemuseerne 

• Claus Brink – Formand for Naturparkrådet  

• Preben Friis-Hauge – Formand for Udvalget for Plan og Teknik 

• Finn Ladegaard – Medlem af Udvalget for Plan og Teknik  

• Hans Peter Due – Teknik og Miljøchef 

• Klaus Fries – Centerleder Naturcenteret 

• Lisbeth Linding – Landdistriktskonsulent  

• Jakob Knud Bo Lorenzen – Udviklingskonsulent  

• Simone Jørgensen – HR & Udvikling  

 

Afbud:  

• Bjarne Eg – Dansk Akvakultur 

 

Program for Grønt Råd: 

 

Kl. 12:30 – Mødes ved Ølgod Kirke (Vestergade 68A, 6870 Ølgod). Hvor vi spiser lidt frokost og får en 

rundvisning på kirkegården. 

Kl. 13:25 - Mødes ved Byskovscentret i Ølgod. (Skolegade 20, 6870 Ølgod, bag ved svømmehallen) 

Kl. 13:30 - Inga Andersen, formand for Ølgod Udviklingsråd fortæller om Byskovscentret. 

Kl. 13:45 – Påbegynder dagsordenen for det ordinære Grønt Råds møde. 

Kl. 14:30 – Holder en pause med kaffe og kage  

Kl. 16:00 – Mødet afsluttes 

 

 

Dagsorden Referat 

1. Velkomst og orientering  
v. /formanden Preben 
Friis-Hauge 
 

Kystvandråd – Miljøstyrelsen har netop udsendt høring af 
bekendtgørelser, der skal gøre det muligt at nedsætte nogle 
Kystvandråd. Varde Kommune har sagt ja til at arbejde videre med 
et råd i Ringkøbing Fjord og Vadehavet. 
 
PFAS – Miljøstyrelsen anmodede kort før sommerferien 
kommunerne om at udtage badevandsprøver for PFAS. Det gjorde 
Varde Kommune og alle prøverne var gode. Dog fik Miljøstyrelsen 
samtidig udtaget en såkaldt skimmelprøve ved Henne Strand, som 
vidste høje værdier af PFAS. Varde Kommune løfter sagen gennem 
KIMO Danmark og International. 
 
Klaus Fries: Der er blevet taget 2 skimmelprøver på landsplan. En i 
Frederikshavn og en ved Henne Strand.  

Den 8. september 2022 

Kl. 12.30 – 16.00 – Ølgod 

Møde i Grønt Råd 



 

 

 
Preben Friis-Hauge: Der har fornyeligt været bestyrelsesmøde i 
KIMO Danmark, hvor der blev talt om at problemerne med PFAS 
måske kommer fra internationale floder.  
Oldenburg Universitet har lavet undersøgelser med træklodser, som 
er blevet smidt i floder længere syd på i Europa. Disse træklodser er 
senere blevet fundet langs den jyske vestkyst. Så man kan godt 
have mistanke om at PFAS-stoffer måske også ender heroppe på 
samme måde.  
 
Inger Lauridsen: Der kommer også andre stoffer op til os, som 
ender i Vadehavet.  
 
Naturseminar afholdes den 12. oktober fra 13:00-17:00 på Varde 
Rådhus i kantinen. Programmet/invitationen er sendt ud til jer, så 
hvis nogen mangler så kontakt Lise Hansen lhag@varde.dk og 
tilmeldingen skal også ske til Lise. Tilmelding skal ske senest den 3. 
oktober.  
 

2. Varde Sportsfiskerforening 
ønsker en orientering om 
okkerindsats/okkerbassiner 
i: Skonager Lilleå, Kybæk, 
Frisvad Møllebæk, 
Bjerremose Bæk.  
v. /Varde Kommune 
 

Klaus Fries:  
Kybæk – etableret i 2020 
 
Skonager Lille å – 2 anlæg, etableret juli 2022 
 
Ovnbøl Bæk – 2 anlæg, klar til godkendelse og indhentning af 
tilbud. Projekt forventes gennemført i 2023. 
 
Roust Møllebæk – 2 anlæg, lodsejer aftaler på plads, forventes 
gennemført i 2023. 
 
Frisvad Møllebæk – 4 mindre anlæg, mangler afklaring omkring 
placering af anlæg. Lidt svært ved at blive enig med lodsejer, om 
hvor spærringerne skal ligge.  
 
Bjerremose Bæk – forundersøgelse er i gang.  
 
Merete Vigen Hansen: Spørg om Outrup Bæk.  
Det aftales at status på dette kommer med i referatet. Status er at 
der er fjernet to spærringer og at der i den seneste vandplan indgår 
at der skal ske forbedringer i forhold til okker. 
 

3. Varde Sportsfiskerforening 
ønsker orientering om 
fjernelse af 
opstemninger/spærringer 
i: Holme Å, Kybæk og 
Ansager Å.  
v. /Varde Kommune   
 

Holme Å Haltruplund Dambrug: Foderkvoten og stemmeretten er 
opkøbt og projektet gennemføres i 2023. 
 
Holme Å Hesselho Dambrug: Afventer afklaring om stryg eller 
pumpeløsning. Ejeren af dambruget er ikke interesseret i at sælge 
foderkvoterne. Projektet forventes gennemført ultimo 2023.  
 
Kybæk Letbæk Dambrug: Foderkvoten og stemmeretten er opkøbt, 
projektet gennemføres i 2024. 
 
Ovnbøl Bæk Lundvej og Jernbane: Klar til godkendelse og 
indhentning af tilbud. Projektet forventes gennemført i 2023. 
 
Roust Møllebæk – 2 spærringer, forventes gennemført i 2023. 
 

4. Vedvarende energi 

planlægning 

v. /Varde Kommune 
 

Preben Friis-Hauge: Der er indkommet i alt 21 projektforslag til 
solceller. Udvalget for Plan og Teknik skal ved kommende møde 
drøfte emnet. 
 
Preben Friis-Hauge: Der skal være en snak i Udvalgt omkring, hvor 
mange hektar solceller og hvor mange vindmøller man vil tillade 
igangsat, efter tingene har ændret sig pga. krigen i Ukraine.   

mailto:lhag@varde.dk


 

 

 
 
Klaus Fries: Efter opsætning af solcellerne mellem Mejls og Horne er 
der nu 1,8 mio. kr. Borgermøde den 20. september. Der fortæller vi 
hvem der kan søge og hvordan. Ansøgningsfrist 15. januar. 
Projekterne skal være behandlet inden for 3 år. Hvis ikke 
kommunen når det, bliver pengene sendt tilbage.  
 
Preben Friis-Hauge: Energistyrelsen har bestemt at når der skal 
søges puljemidler vil der være en radius på 4,5 km, men hvis der er 
en kommunegrænse, så ændres reglerne. På Varde siden vil der 
kunne søges inden for 900 meter og på Ringkøbing Skjern siden 4,5 
km. Skal en kommunegrænse stille nogle borgere ringere end 
andre?  
 
Karin Gustausen: Der kommer vel en høring? 
Preben: Der kommer nogle borgermøder 
 
Preben Friis-Hauge: Varde modellen: borger der bor 600-900 meter 
fra en vindmølle skal skriftlig via e-Boks sige ja. Eller går man ikke 
videre med projektet.  
 
Merete Vigen Hansen: Hvilke krav er der sat for kommende 
klimaprojekter?  
 
Hans Peter Due: Det bliver nogle andre måder vi bygger på og 
renoverer på efter januar 2023 på grund af nyt bygningsreglement. 
Fx er der i forbindelse med nedrivningen af Brorsons skolen, en plan 
over, hvad der kan genbruges og nyttegøres 
Vi begynder også at se på solceller der er indbygget i byggedele 
som fx tagsten. Det vil der formentligt komme mere af. 
 
Merete Vigen Hansen: Solcelleparker er en overgangsfase indtil vi 
kan få det inkorporeret i vores måde at bygge på. 
 

5. Revision af naturpolitikken 
v. /Varde Kommune 
 

Jakob Knud Bo Lorenzen fortæller om naturpolitikken:  
 
Naturpolitik for Varde Kommunen.  
Varde Kommune skal have revideret den nuværende naturpolitik. 
Politikken indgår som en del af en større proces, hvor Varde 
Kommune skal have nye eller revideret eksisterende politikker. I 
den forbindelse har Varde Kommune fået udarbejdet et 
styringsgrundlag, der viser hvorledes Varde Kommune kommer fra 
vision til borgerrettede handleplaner. Figuren/pyramiden på den 
vedhæftede slide viser sammenhængene fra vision, til 
byrådsgrundlag, til politikker, til strategier og tilslut til handleplaner. 
Kommunen har vedtaget en vision og det nye byråd har i foråret 
udarbejdet et nyt byrådsgrundlag, der viser retningen for byrådets 
arbejde de næste 4 år. Det næste vi i kommunen skal i gang med er 
politikker. Der skal laves i alt 14 politikker på en række områder i 
kommunen.  
 
For at sikre en god proces skal Udvalget for Plan og Teknik have 
præsenteret en procesplan for det kommende arbejde med at lave 
en naturpolitik for kommunen – se procesplan på slide. I 
procesplanen er der lagt op til en aktiv rolle for Grønt Råd. Det 
kunne være rigtig godt, hvis Grønt Råd tog en aktiv rolle i dette 
arbejde og indgik i en arbejdsgruppe for det fremadrettede arbejde. 
Grønt Råd inviteres derfor ind i en arbejdsgruppe, som kan 
igangsættes efter udvalgsmødet den 22. september. Medlemmerne 
fra Grønt Råd opfordres til at melde retur til forvaltningen, hvis de 
ønsker at være med i arbejdsgruppen. 
 



 

 

Preben Friis-Hauge: Forslag om at vi i Grønt Råd evt. skal arbejde 
med naturpolitikken ved nedsættelse af en arbejdsgruppe, der kan 
arbejde med opstart af politikken. Senere sendes udkast til 
naturpolitikken til politisk behandling i Plan og Teknik udvalget.  
 
Claus Brink: Vi har brug for at der kommer en bred repræsentation i 
arbejdsgruppen.  
 
Merete Vigen Hansen: Opfordrer til at politikkerne også melder sig 
på banen. 
 
Meld ind til Klaus eller Lise, hvem der gerne vil være med i 
arbejdsgruppen.  
 

6. DN ønsker status på 
hydrologiprojekt ved Ho 
Bugt.  
v. /Varde Kommune 
 

Merete Vigen Hansen: Baggrunden for en status er at projektet 
skulle være løbet i vanskeligheder.  
 
Preben Friis-Hauge: Københavns Universitet har været inde og 
fortolke på, hvad der er § 3 jord. Og har fortolket at § 3 jord ingen 
værdi har og derfor gives der nu ikke længere erstatning når de 
indgår i projekterne. 
 
Klaus Fries: Projektet har været lang tid undervejs. Tilbud fra 
entreprenør er indgået. Pga. de omtalte ændringer for satserne, er 
det man kunne få i tilskud til § 3 arealerne blevet til 0 kr.  
Lodsejerne vil ikke være med når de ikke får noget ud af det.  
 
Afgræsningsprojekt køre videre i samarbejde med Nationalparkens 
græsningsforening.  
 

7. DN ønsker status og 
målsætning for vild med 
vilje i Varde Kommune 
regi. Er der yderligere 
projekter?  
v. /Varde Kommune 

 

Se politiske målsætning i vedhæftede Power Point. 
 
Klaus Fries: Vild Med Vilje tænkes ind, hvor det giver mening og i 
forhold til økonomi. 
 
Preben Friis-Hauge: Vi har ikke sat gang i mere end de 3 projekter 
som allerede er i gang.  
 
Preben Friis-Hauge: Der kommer ideer ind ude fra Vej & Park 
medarbejderne, så positivt at tænkningen har bredt sig i 
kommunen. 
 
Merete Vigen Hansen: Hvornår sker der noget mere, det går 
forholdsvis langsom. Vi trænger til at få power på, hvis man vil det 
her fra politisk side.  
 
Merete Vigen Hansen: Der skal vi også op med vores biodiversitet.  
 
Klaus Fries: Fx er området omkring Engsøerne i Ølgod også blevet 
et område, hvor vi ikke slår arealerne, før til efteråret.  
 
Lasse Frøkjær: Vi har lavet havekursus, for private husejere. Kørt et 
forløb med en 7-8 personer. Målgruppen er lige pt haveejer. Vil 
også meget gerne ud og få virksomhederne med, hvis vi har 
ressourcerne til det. 
 
Klaus Fries: Prøv evt. at kontakte ProVarde. 
 
Merete Vigen Hansen: Vi mangler kommunikation omkring, hvad 
der sker, så der bliver lagt nogle planer. Så vi også kan få lokale i 
de forskellige områder med. Der skal til at ske noget.  
 



 

 

Hans Peter Due: ProVarde for flere henvendelser fra virksomheder, 
som gerne vil have hjælp til biodiversitet.  
Forsvaret er også begyndt at tænke biodiversitet. 
Det går lidt langsomt i kommunen, men vi skal have en anden 
tækning ind i arbejdsgangene. Vi gør som vi altid har gjort. Vi skal 
på nogle biodiversitetskurser.  
 
Merete Vigen Hansen: Vi har nogle arbejdsgruppemøder, hvor vi får 
mange henvendelser, vi har dog ikke ressourcer til at hjælpe dem. 
Evt. have nogle projektkonsulenter ind over som kan hjælpe.  
 
Hans Peter Due: Jeg er i tvivl om det er en kommunal opgave. 
 

8. DN ønsker status på 
Danmarks Vildeste 
Kommune  
v. /Varde Kommune 
 

 

Merete Vigen Hansen: Vi gik med i projektet, men fik ikke rigtig sat 
nogle målsætninger eller andre planer i værk. For lavt 
ambitionsniveau.  

Klaus Fries: Vi har mere fokus på vild med vilje.  

9. DN spørg, hvad Varde 
Kommunes ambitioner og 
midler til natur og 
biodiversitet i budget 2023 
v. /Varde Kommune  
 

Klaus Fries: Der er afsat 500.000 kr. i perioden 2022-2025 til pleje 
af naturarealer. Evt. orientering på næste møde om hvilke 
projekter, der bliver sat i gang.  
 
Der er sat 200.000 kr. af til fælles projekter med Naturstyrelsen i 
perioden 2022-2024.  
Der er også sat penge af til forprojekt Vildere Varde Ådal, som 
indebærer genslyngning af Varde Å. 
 
Indsatser med vådområder og lavbundsprojekter mv. 
 
Eksisterende driftsmidler til naturpleje, naturinformation og 
Naturpark Vesterhavet mv. 
 
Merete Vigen Hansen: Med den nye naturpolitik skal vi tænke nogle 
nye tanker. 
 

10. DN ønsker redegørelse for 
’’Nygårds Afrika’’ sagen.  
v. /Varde Kommune  
 

Merete Vigen Hansen: Jeg får henvendelser fra folk, der ikke kan 
forstå, hvorfor store ulovlige projekter bliver godkendt alligevel. 
 
Preben Friis-Hauge: Kommunen håndhæver i den type sager med 
de virkemidler kommunen har og hvis ikke det er tilstrækkeligt 
overgår det til anden myndighed. 
 
Der bliver spurgt ind en anden sag ved Varde Å. 
 
Klaus Fries: Der er blevet fældet nogle træer ved Varde Å. Der har 
været en partshøring. Entreprenøren siger det er deres fejl. Da 
træerne jo er fældet og ikke kan reetableres er der givet et påbud 
om at der ikke må fældes flere træer i området.  
 
Kitty Gamkinn: Jeg får mange henvendelser fra folk som mener 
byrådet bør gøres noget.  
 
Preben Friis-Hauge: Selv om man ikke kan læse om det i avisen 
eller andre steder, så bliver der fra kommunens side politi anmeldt 
når noget er ulovlig og der bliver lavet påbud. 
 

11. Eventuelt Næste møde mandag den 5. december kl. 13:30-16:00 
 
Naturseminar onsdag den 12. oktober kl. 13:00-17:00 
 



 

 

Merete Vigen Hansen: 31. oktober – Fredning ved Lyngbo Hede  
 
Lene Frandsen: Hold lige øje med de steder, hvor vandet er lavt, 
om der skulle komme spændende fund frem. 
 
Preben Friis-Hauge: Brug evt. appen ’’Giv Et Praj’’, skriv i 
bemærkningerne at det skal til museet.  

 


